
 

 

 

President de la Fundació Tots Units, Enric Reverter, director general 

d’Economia, Emprenedoria i Cooperativisme, Francisco Álvarez, secretària de 

l’Institut Interuniversitari de Desenvolupament Local de l’UJI, Iluminada Fuertes, 

membres de la Fundació Tots Units, regidors i regidores 

Molt bon dia a tots 

En primer lloc, m’agradaria aprofitar esta ocasió per a mostrar el meu 

agraïment a la Fundació Tots Units i l’orgull que com a vila-realenc sent pels 25 

anys que porteu ací, a Vila-real, fent realitat a la nostra ciutat els postulats de 

l’Economia Social i Solidària que ens reuneixen en esta jornada de hui. Un 

quart de segle de treball al servei de les persones, de la inserció social i laboral 

i, sobretot, al servei de les necessitats humanes per damunt dels beneficis 

econòmics. 

L’empresa d’inserció Reciplana Recuperacions, el rastre de Tots Units i els 

tallers que porteu a terme cada any des de la fundació, són el millor exemple 

que l’economia social no és una entelèquia. És real, és possible i, el que és 

més important, és necessària. Necessària i urgent.  

L’economia globalitzada, la competència, moltes vegades ferotge, per arribar 

primer i més lluny, l’afany per obtenir beneficis en termes monetaris i com més 

ràpid millor, ens allunya moltes vegades de l’objectiu principal que tota societat 

persegueix: millorar la qualitat de vida. Ser homes i dones feliços, des de 

l’àmbit individual però també, sense cap tipus de dubte, des del punt de vista 

col·lectiu. De la comunitat. 

És evident que l’economia que podem dir tradicional, la creació d’empreses que 

generen llocs de treball i riquesa per a reinvertir en noves empreses que 

seguiran creant més llocs de treball, és imprescindible per a fer avançar tota 

societat. Però el benefici econòmic, monetari, no ha de desplaçar de l’agenda 

pública que guanyar diners no potser un fi per ell mateixa, sinó el mitjà per a 

construir societat millors.  



 

 

Les administracions, en particular els ajuntaments com a institució més pròxima 

als ciutadans, potser hem perdut de vista durant massa temps esta premissa. 

Afortunadament, a Vila-real comptem amb una entitat com Tots Units que ens 

ho recorda cada dia.  

Una fundació que va ser pionera i capdavantera al seu dia en impulsar la 

primera empresa d’inserció de la província. I per suposat, va ser a Vila-real on 

va trobar l’entorn més favorable per a instal·lar-se: el de una ciutat innovadora i 

solidària, referent per a tota la comarca i amb vocació de capitalitat de serveis. 

Ho va fer de la mà de gent compromesa amb la realitat social quan les coses 

anaven bé, o almenys no anaven tan malament, en les primeries del moviment 

de l’economia social. Quan eren pocs els que es plantejaven la necessitat de 

posar per damunt del benefici econòmic, el social. Hui, la crisi ens ha deixat al 

descobert les conseqüències d’este afany pel benefici econòmic sobre una 

societat cada vegada més fracturada, colpejada, a més, per retallades en drets 

socials que van costar segles de consolidar i que demostren com d’allunyada 

ha estat l’Administració central i autonòmica en estos últims anys dels postulats 

del benefici social, del bé comú, per damunt dels estats comptables. 

Front a això, una entitat com Tots Units, que beu dels principis cristians que al 

1990 van portar Càritas i la Pymec a posar en marxa una col·laboració històrica 

i pionera, torna a posar de manifest la important tasca que l’Església catòlica, a 

través de les seues múltiples entitats i associacions, està portant a terme en 

estos moments tan difícils. Eixa Església de la que ens parla el papa Francisco: 

l’Església que està al carrer, al costat de la gent que ho passa malament, dels 

problemes reals, que mira als ulls a les persones.  

Les eines que tenim en un ajuntament com el de Vila-real són limitades. Però, 

tot i això, crec que l’Ajuntament de Vila-real ha estat en els últims anys un 

referent de com es pot començar a avançar en el camí de l’economia social. En 

primer lloc, i com no podia ser d’una altra manera, de la mà de la Fundació Tots 

Units, donant suport logístic i econòmic a les moltes activitats que porta a terme 

amb  molt d’esforç i no tants recursos. Des de l’empresa Reciplana, amb la qual 



 

 

treballem diàriament en tasques com el manteniment del sistema de lloguer de 

bicicletes o la recollida i reciclatge de paper, als tallers prelaborals i la formació 

per a la inserció. Iniciatives que permeten que la gent en dificultats, que d’altra 

forma tindrien poques o ninguna perspectiva, puga trobar un treball i construir-

se la seua vida. Activitats totes elles per les que, tal com l’altre dia comentaven 

Enric Reverter i Charo Castelló, les ànimes que mantenen activa la fundació, 

han passat més de 4.000 persones en estos 25 anys. Gràcies al seu treball 

constant i incansable, a la seua fe en la capacitat humana per superar-se i de la 

societat per buscar el bé comú de manera cooperativa, s’ha aconseguit insertar 

laboralment més de 700 persones en empreses de la comarca. Quina 

rendibilitat millor que eixa pot haver? 

Donar suport a les entitats que, com Tots Units, fan possible estes dades, és, 

sense dubte, un dels principals eixos de l’agenda de polítiques públiques per a 

l’economia solidària de la qual ens parla el títol d’esta taula inaugural. Però, per 

suposat, no és l’únic. Hi ha moltes més accions que un ajuntament pot 

desenvolupar en esta línia. Algunes ja estan en la nostra agenda municipal i 

altres, treballem perquè puguen estar-ho. Parle d’iniciatives com el real, la 

moneda social que l’Ajuntament de Vila-real impulsa de la mà de la Fundació 

Globalis i que té, precisament en la cooperació i el benefici social, la seua 

principal raó de ser.  

O dels horts urbans socials, un instrument que posa a l’abast de les persones 

un recurs primari que molts havien oblidat i que ens torna a lligar a la terra de la 

que hem heretat la nostra idiosincràsia com a poble. O la compra pública 

innovadora i social, un àmbit en el qual estem treballant, de la mà de la xarxa 

Innpulso i l’associació de Ciutats de la Ciència i la Innovació. L’increment dels 

mecanismes de participació per a involucrar la societat en la presa de decisions 

que els afecten. I, per suposat, la immensa tasca que estem portant a terme 

des de l’àmbit social, amb la multiplicació de les ajudes socials, l’impuls 

d’iniciatives per a la inserció com el taller d’ocupació, la col·laboració 



 

 

continuada amb les nostres entitats per a donar resposta a les necessitats, 

cada vegada majors i canviants, de la nostra societat.  

Són moltes les vies que tenim obertes i que estem disposats a obrir per a fer de 

Vila-real una ciutat més solidària, més social i més conscient de la necessitat 

de perseguir el bé comú. Tenim el millor referent en la Fundació Tots Units i 

una oportunitat única en esta jornada amb la qual celebrem el seu 25é 

aniversari per a prendre bona nota de les idees, suggeriments i possibilitats que 

tenim damunt la taula per a seguir millorant. 

Sé que tots els que estem ací sabrem aprofitar l’oportunitat que hui ens obri 

Tots Units, amb taules en les quals compartiran les experiències d’estos 25 

anys i amb la participació d’un persona del reconeixement, la trajectòria i la 

solvència en este camp tant apassionant com és el pare de l’economia del bé 

comú, Christian Felber. 

Només em queda donar-los la benvinguda a Vila-real i agrair-los la seua 

assistència. I a la Fundació Tots Units, una vegada més, la seua dedicació a 

Vila-real, a la gent en risc d’exclusió, a la sostenibilitat urbana i, en definitiva, a 

fer de Vila-real i de la província de Castelló una societat millor. 

Moltes gràcies per la seua atenció i molt bon dia a tots 


